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Miljö- och hälsoskyddsnämnden PROTOKOLL 9/2015  

  

 

 

   
 

 Tid Tisdagen den 20 oktober 2015 kl. 17.00 – 18.55, 

ajournering kl. 18.05-18.08 
   

 Plats Bolindersalen, Tekniska Nämndhuset 
   

 Justerat Torsdagen den 29 oktober 2015 

  

 

Katarina Luhr Jonas Naddebo 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Katarina Luhr (MP) ordföranden  

Jonas Naddebo (C) vice ordföranden  

 

Maria Östberg Svanelind (S) 

Mattias Vepsä (S) §§ 1-15 

Mervi Mäkinen Andersson (S) 

Måns Lönnroth (S) 

Roger Orwén (MP)  

Rikard Warlenius (V) 

Lars Jilmstad (M)  

Torbjörn Erbe (M) 

Helena Ljungberg (M) 

Joar Forssell (FP) §§ 1-5  

 

 Tjänstgörande ersättare: 

Ellinor Rindevall (S) §§ 16-21 för Mattias Vepsä (S) 

John Myhrman (M)  för Christoffer Järkeborn (M) 

Sabine Pettersson (FP) §§ 16-21 för Joar Forssell (FP) 

 

 Ersättare: 

Ellinor Rindevall (S) §§ 1-15 

Annika Ödebrink (S) 

Linnéa Joandi (MP) 

Cecilia Berggren (V) 

Alicja Lindell (M) 

Martin Levanto (M) 

Sabine Pettersson (FP) §§ 1-15 

Ulrika Hoff (KD) 

 

 Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Gunnar Söderholm, Jörgen Bengtsson, Emma 

Borggren-Franck, Monika Gerdhem, Gustaf Landahl, Örjan Lönngren, 

Lena Mittal, Albin Ring, Daniel Selin, Eva Sunnerstedt, Maria Svanholm, 

Emily Tjäder, Malin Täppefur och personalföreträdaren Luis Lopez samt 

borgarrådssekreteraren Peter Kogg. 
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 § 1 
Närvarorätt 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att medge närvarorätt vid 

dagens sammanträde till Jörgen Bengtsson, Emma Borggren-

Franck, Luis Lopez, Örjan Lönngren, Albin Ring och Eva 

Sunnerstedt. 

 

 

 § 2 
Val av justerare och tid för justering 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden utser vice ordföranden Jonas 

Naddebo (C) att tillsammans med ordföranden Katarina Luhr (MP) 

justera dagens protokoll.  

 

Justering sker torsdagen den 29 oktober 2015. 

 

 

 § 3 
Anmälan av föregående protokoll 
 

Protokoll 8/2015 från miljö- och hälsoskyddsnämndens 

sammanträde den 22 september 2015 anmäls. 

 

 

 § 4 
Anmälan av inkomna skrivelser till miljö- och 
hälsoskyddsnämnden 
 

Inkomna skrivelser m.m. till miljö- och hälsoskyddsnämnden enligt 

förteckningar från den 9 oktober och den 20 oktober 2015 anmäls. 

 

 

 § 5 
Anmälan av delegationsbeslut fattade inom 
miljöförvaltningen 
 
Beslut  

1  Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner redovisningen av 

delegationsbeslut fattade inom miljöförvaltningen från och 

med den 29 augusti 2015 till och med den 25 september 2015.  

 
Handlingar i ärendet  

Lista över delegationsbeslut ur ECOS för delegationsperioden 

2015-08-29 – 2015-09-25. 
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 § 6 
Anmälan av protokoll från rådet för 
funktionshinderfrågor 
 

Protokoll 7/2015 från miljö- och hälsoskyddsnämndens och 

fastighetsnämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågors 

sammanträde den 7 september 2015 anmäls. 

 

 

 § 7 
Fyllnadsnominering till fastighetsnämndens och miljö- 
och hälsoskyddsnämndens gemensamma råd för 
funktionshinderfrågor 
Dnr 2015-14155 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förvaltningarnas 

gemensamma förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar för sin del att 

godkänna HSO Stockholms stads fyllnadsnominering till 

fastighetsnämndens och miljö- och hälsoskyddsnämndens 

gemensamma råd för funktionshinderfrågor. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens och fastighetskontorets gemensamma 

tjänsteutlåtande från den 15 september 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 8 
Vattenprovtagning vid Stockholms strandbad – 
Resultat från sommaren 2015 
Miljöförvaltningens redovisning 
Dnr 2015-14457 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 
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1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

miljöförvaltningens redovisning. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

miljöförvaltningens redovisning till berörda stadsdelsnämnder 

och verksamhetsutövare. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 22 september 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 9 
Metoder för att öka effekterna av tillsynen på skolor, 
förskolor och äldreboenden 
Uppdrag från miljö- och hälsoskyddsnämnden,  
2015-05-19 
Dnr 2015-14533 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på uppdraget. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att uppdra åt 

nämnden att ta initiativ till ett förvaltningsgemensamt 

framtagande av en avvägningspolicy vid etablering av skolor 

och förskolor. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 23 september 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 
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Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 10 
Motion (2015:36) om att miljö- och klimatsäkra maten 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-11564 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden föreslår kommunstyrelsen 

att föreslå kommunfullmäktige att motionen anses besvarad 

med vad som anförs i förvaltningens tjänsteutlåtande. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden föreslår kommunstyrelsen 

att föreslå serviceförvaltningen att införliva motsvarande 

svenska djurskyddskrav i framtida köttupphandlingar. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 22 september 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S), Rikard Warlenius (V) och Joar Forssell 

(FP) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. 

(M) föreslår att nämnden beslutar enligt följande: 

 

1 Att tillstyrka motionen. 

2 Att därutöver anföra: 

 

Centerpartiet föreslår att Stockholms stad ska ställa krav på 

att kött som köps in till staden ska vara producerat enligt de 

svenska djurskyddsreglerna samt att kommunfullmäktige 

utarbetar en strategi för att minska miljö- och klimatpåverkan 

från maten. I förvaltningens svar redogörs för hur klimatet 

påverkas av matproduktion samt vilket arbete som pågår och 

planeras. 
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Det är hoppingivande att EU:s nya upphandlingsdirektiv 

öppnar dörrar för att kunna ställa tydligare krav på djurskydd 

vid offentliga upphandlingar. I utformandet av de svenska 

reglerna är det viktigt att Stockholms stad kan ge uttryck för 

att den nya upphandlingsmyndigheten ska tydliggöra riktlinjer 

gällande möjliga upphandlingskrav på djurskydd i nivå med 

svensk lagstiftning. En livsviktig fråga för framtida mat- och 

köttproduktion i Sverige. Som förvaltningen påpekar är det 

dock ingenting som under nu gällande lagstiftning hindrar 

staden att ställa krav på djurskydd som motsvarar svensk 

lagstiftning. Vi är angelägna om att stadens verksamheter har 

kunskap om detta faktum. 

 

Förvaltningen redovisar pågående arbete och hävdar att de 

sammantagna åtgärderna kan sägas motsvara en strategi för 

att minska miljö- och klimatpåverkan från mat i Stockholms 

stad. Vi anser detta problematiskt då vänstermajoriteten i 

innevarande budget enbart fokuserat på ekologisk och 

vegetarisk mat när de satt upp mål och prioriteringar. Detta är 

otillräckligt, därför vidhåller vi att det behövs en bredare 

strategi för att minimera klimatpåverkan från all sorts mat. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M) 

reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i förslag till beslut från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M). 

 

 

 § 11 
Motion (2015:41) om matglädje för Stockholms barn och 
äldre 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-13961 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden föreslår kommunstyrelsen 

att föreslå kommunfullmäktige att motionen anses besvarad 

med vad som anförs i förvaltningens tjänsteutlåtande. 
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2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 28 september 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 

Deltar inte i beslutet 
Joar Forssell (FP) anmäler att han inte deltar i beslutet. 

 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S), Rikard Warlenius (V) och Lars Jilmstad 

m.fl. (M) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) föreslår att nämnden 

beslutar enligt följande: 

 

1 Att tillstyrka motionen. 

2 Att därutöver anföra: 

 

Nuvarande styrdokument som finns kring vikten av 

matupplevelsen är otillräckliga. Fortfarande har många 

skolelever ojämna lunchtider och stressiga lunchraster och få 

förskolor har egna odlingslotter där barnen kan följa 

processen från jord till bord.  

 

Att staden följer Livsmedelverkets råd kring maten tar vi för 

självklart. Motionen handlar om vad staden kan göra utöver 

det. Matupplevelsen handlar om så mycket mer än att bli mätt 

och få i sig den närings som behövs för att klara dagen. 

Måltiden bör också vara en stund för avbrott, njutning och 

umgänge för både äldre och elever. Det arbete som staden 

redan gör bör utvecklas i den riktning som motionen anför 

genom revidering av verksamheternas styrdokument gällande 

nutrition, pedagogik och klimatpåverkan. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) reserverar sig mot beslutet 

med hänvisning till sitt förslag. 
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Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i förslag till beslut från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C). 

 

 

 § 12 
Förslag till program för del av kvarteret Sperlingens 
Backe i stadsdelen Östermalm 
Remiss från stadsbyggnadsnämnden, Dp 2014-00404 
Dnr 2014-016093 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att tillstyrka 

programmet under förutsättning att miljö- och hälsofrågor 

avseende trafik- och verksamhetsbuller, markföroreningar, 

klimat och energi samt cykelparkering studeras vidare i 

planprocessen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 oktober 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S), Rikard Warlenius (V), vice ordföranden 

Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M) föreslår (se 

beslutet). 

 

2) Joar Forssell (FP) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande: 

 

1 Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

2 Att därutöver anföra: 

 

Sturegallerian tillhör tillsammans med övriga fastigheter i 

kvarteret Sperlingens backe några av Stockholms mest kända 

och frekventerade byggnader. Programförslaget innebär 

omfattande förändringar i bebyggelsen där stora delar av 

kvarterets inre bebyggelse rivs och där delar av den 

bebyggelse som sparas byggs på med upp till fyra våningar.  

Förslaget omfattar bland annat rivningen av Freys hyrverk, en 
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unik fastighet som vittnar om mer än 100 år av Stockholms 

stads levande transporthistoria 

 

I tjänsteutlåtandet framgår det tydligt att förslaget medför 

stora negativa konsekvenser på riksintresset den klassiska 

stenstaden. Kvarteret Sperlingens backe skonades från 

Citysaneringen och här finns ännu byggnader kvar från den 

första utbyggnadsfasen. Byggnader stort kulturhistoriskt 

värde och med individuell utformning som skapar en varierad 

bebyggelse. Med sin enhetliga höjdskala, präglad av 1874 års 

byggnadsstadga, och med sin enhetliga bebyggelsemassa 

utgör kvarteret en god representant för den klassiska 

stenstaden. 

 

I den startpromemoria som låg till grund för planarbetet 

betonades särskilt vikten av att förhålla sig till kvarterets 

kulturhistoriska värden och till den då nyligen antagna vision 

för City 2030. Det är ytterst beklagligt att arbetet med 

implementeringen av Vision för City helt verkar ha avstannat. 

Detta särskilt då det just nu är ett mycket högt 

exploateringstryck i området. Detaljplan efter detaljplan i City 

tas fram, utan att de övergripande frågor om varsamhet i 

utvecklingen som adresserades i Cityversionen har 

analyserats för området som helhet.  

 

I linje med Cityvisionens inriktning mot en mer 

funktionsblandad och levande stadsdel är det glädjande att 

förslaget innehåller en utökning av antalet bostäder. Det är 

dock viktigt att pröva möjligheten till ytterligare bostäder i 

givet att stadslivet i City lider allvarligt av bristen på 

bostäder. 

 

Slutligen bör konstateras att det finns goda delar av förslaget 

som är väl värda att ta tillvara i ett nytt 

programprogramsförslag. Till exempel rivning av P-huset och 

skapandet av öppnare ytor med publikvänligare gångstråk och 

en bättre T-baneuppgång. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Joar Forssell (FP) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 
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 § 13 
Ansökan om tillstånd till vattenverksamhet, City Link 
etapp 2 
Remiss från mark- och miljödomstolen, mål M 2772-15 
Dnr 2014-003770 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att tillstyrka 

sökandens förslag till ramvillkor för anläggandet av 

tunnelanläggningen dock med ändring av villkor enligt 

följande: 
 

Villkor 5 ersätts med följande: 

 

Vid befarat överskridande av de nivåer som anges i 

nedanstående villkor skall följande gälla: Boende som 

förväntas utsättas för luftburet buller eller stomljud över 

nivåerna under fem dagar i följd eller mer än fem dagar under 

en tio-dagarsperiod skall erbjudas möjlighet till tillfälligt 

boende, alternativt tillfällig vistelse. Svenska kraftnät skall 

skicka erbjudande till berörda i god tid innan det 

bullerstörande arbetet påbörjas. Även om riktvärdena inte 

överskrids skall evakuering erbjudas om särskilda behov 

föreligger, t.ex. boende med nattarbete. Vid bedömning av om 

särskilda behov föreligger skall beaktas störningstidens längd 

och personliga förhållanden. Vid tveksamhet om 

bullerstörningens nivå skall vid behov platsbesök genomföras 

och mätning utföras. 

 

Villkor 6 ersätts med följande: 

 

Arbeten under byggskedet vid ventilationsschakten vid 

Mörby, Stocksundet, Frescati, KTH, Stadsgårdskajen och 

Skanstull och som riskerar att medföra luftburet buller och 

stomljud som överskrider Naturvårdsverkets riktvärden för 

buller från byggplatser får endast utföras helgfri måndag - 

fredag kl. 07.00 -19.00. Efter samråd med 

tillsynsmyndigheten får arbeten som medför överskridanden 

av riktvärden endast ske helgfri måndag-fredag kl. 07.00-

19.00. Andra avvikelser får, om det finns särskilda skäl, ske 

endast efter tillsynsmyndighetens godkännande. 

Bulleralstrande arbeten som inte medför överskridande av 

riktvärdena får förekomma alla dagar dygnet runt. 
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Villkor 7 ersätts med följande: 

 

Luftburet buller och stomljud under TBM-driften och under 

anläggandet av förbindelsetunnlar mellan kabeltunneln och 

ventilationsschakten ska begränsas så att den ekvivalenta 

ljudnivån inomhus som riktvärde inte överskrider:  

 

- 45 dB(A) i bostäder och arbetslokaler samt 40 dB(A) i 

skolor helgfri måndag - fredag kl. 07.00 – 19.00 

- 40 dB(A) i bostäder helgfri måndag – fredag kl. 19.00 – 

22.00 

- 35 dB(A) i bostäder lördag, söndag samt helgdag kl. 07.00 

– 19.00 

- 30 dB(A) i bostäder lördag, söndag samt helgdag kl. 19.00 

– 22.00 

- 30 dB(A) i bostäder alla dagar kl. 22.00 – 07.00 

 

Efter samråd med tillsynsmyndigheten får arbeten som 

medför överskridanden av riktvärden endast ske helgfri 

måndag-fredag kl. 07.00-22.00.  

Andra avvikelser får, om det finns särskilda skäl, ske endast 

efter tillsynsmyndighetens godkännande. Bulleralstrande 

arbeten som inte medför överskridande av riktvärdena får 

förekomma alla dagar dygnet runt. 

 

Villkor 10 ersätts med följande: 

 

Länshållningsvatten skall under byggskedet efter eventuell 

lokal rening avledas till det kommunala spillvattennätet om 

föroreningshalten så föranleder. I annat fall får sådant vatten 

avledas till dagvattennätet eller direkt till mark- och 

vattenområde efter samråd med VA-huvudmannen och 

tillsynsmyndigheten.  

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att domstolen 

föreskriver att ett kontrollprogram för den miljöfarliga 

verksamheten ska tas fram i samråd med tillsynsmyndigheten 

och senast tre månader innan den miljöfarliga verksamheten 

påbörjas inges till tillsynsmyndigheten. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 oktober 2015. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 14 
Remiss om markanvisningspolicy för bostadsfastigheter 
och andra exploateringsfastigheter 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-14196 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att tillstyrka 

förslaget till Markanvisningspolicy för bostadsfastigheter och 

andra exploateringsfastigheter under förutsättning att det 

skrivs in i policyn att avstämning ska göras med 

miljöförvaltningen innan markanvisning lämnas.  

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 oktober 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), 

Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Rikard Warlenius (V) enligt 

följande: 

 

Markpolitiken är ett av stadens viktigaste verktyg för att säkra 

ett högt bostadsbyggande med hög kvalitet. Det är därför 

mycket välkommet att staden nu reviderar sin 
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markanvisningspolicy. Det finns flera förbättringar i förslaget. 

Både förslaget om direktanvisning efter jämförelseförfarande 

samt ett ökat fokus på markanvisningstävlingar med fast pris 

är bra. Vad gäller jämförelseförfarandet är det viktigt att god 

kvalitet och miljöinnovationer är ett centralt 

bedömningskriterium när staden anvisar mark till byggherrar. 

Möjligheten att pröva avdrag för, av staden efterfrågade, 

kvalitéer bör inarbetas. Exempel på kvaliteter som bör kunna 

premieras är t.ex. att byggherren bygger med stor omsorg om 

den ekologiska hållbarheten eller att byggherren är med och 

utvecklar miljö- och energiinnovationer. Ekologisk hållbarhet 

kan till exempel uppnås genom mål på energianvändning i 

färdigställt hus, en hög andel förnyelsebar elproduktion eller 

olika hållbarhetskriterier gällande miljöbra byggmaterial. 

 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Jonas Naddebo (C), 

Lars Jilmstad m.fl. (M) och Joar Forssell (FP) enligt följande: 

 

Vi konstaterar att förslaget till ny markanvisningspolicy inte 

innebär några förändringar gentemot den nuvarande policyn. 

Det är bra att förvaltningen framhåller att försäljning av mark 

fortsatt ska ske till aktörer som avser bygga bostadsrätter, och 

att stadens utgångspunkt är att mark skall säljas till 

marknadspris. Vidare har ambitionen från 

exploateringskontoret också varit att öka tydligheten i 

formerna för markanvisning och vilka krav staden ställer på 

aktörerna på bostadsmarknaden. Detta är på det hela taget bra, 

och vittnar om att verkligheten tycks ha kommit ifatt 

nuvarande politiska majoritet. 

 

Vi ser dock med oro på att de allmännyttiga bostadsbolagen 

nu kommer att ges en kommunal gräddfil på Stockholms 

bostadsmarknad, med markanvisningar på ideologisk 

grundval. Det riskerar att slå hårt på externa aktörer som både 

vill och kan bygga hyresrätter. Med Alliansen i majoritet har 

det varit tydligt hur en mångfald av aktörer också innebär att 

det blir en mångfald i upplåtelseformer. Hälften av alla 

markanvisningar 2006 – 2014 har avsett nya hyresrätter. Det 

finns närmare 100 byggföretag på Stockholmsmarknaden, 

vilket av naturliga skäl är ytterst viktigt för att kunna hålla en 

fortsatt hög produktionsnivå. Det vore minst sagt olyckligt 

om nu vänstermajoritetens bostadspolitik i praktiken innebär 

att privata aktörer trängs undan av ideologiska skäl.  

 

Tyvärr kan vi se att vänstermajoriteten i realiteten nu sänker 

ambitionerna för bostadsbyggandet. De nya bostäder som 

kommer på plats under innevarande mandatperiod kommer 

vara ett resultat av de 122 000 bostäder som Alliansen 



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2015-10-20 
 

 Sida 14 (21) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

lämnade över i olika planerings- och genomförandeskeden, 

snarare än ett resultat av någon aktiv bostadspolitik från 

vänstermajoriteten. Avslutningsvis noterar vi att 

vänstermajoriteten i och med beslutet i exploateringsnämnden 

den 20 augusti missat budgetmålet om att få till stånd en 

reviderad markanvisningspolicy per den 30 juni 2015. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i särskilt uttalande från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) och Joar 

Forssell (FP). 

 

 

 § 15 
Bromma flygplats miljöpåverkan 
Rapport från miljöförvaltningen 
Dnr 2015-589 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt sitt förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens rapport. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

förvaltningens tjänsteutlåtande och rapporten till Swedavia 

för yttrande senast den 20 november 2015. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att uppdra åt 

förvaltningschefen att återkomma till nämnden med förslag 

om att förelägga Swedavia att 

a. i detalj redovisa hur omräkningen av villkorskurvan för 

FBN 55 och 65 dBA gått till,  

b. visa att Brussels Airlines landningar med luftbroms inte 

medför att villkor 4 överskrids.  

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

tjänsteutlåtandet och rapporten till exploateringsnämnden och 

stadsledningskontoret för kännedom. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 7 oktober 2015. I 

tjänstetutlåtandet föreslås att nämnden beslutar: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

förvaltningens rapport. 
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2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

förvaltningens tjänsteutlåtande och rapporten till 

Swedavia för yttrande senast den 20 november 2015. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att uppdra åt 

förvaltningschefen att med stöd av 26 kap. 21 § 

miljöbalken vid behov förelägga Swedavia att 

c. i detalj redovisa hur omräkningen av villkorskurvan 

för FBN 55 och 65 dBA gått till,  

d. visa att Brussels Airlines landningar med luftbroms 

inte medför att villkor 4 överskrids.  

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

tjänsteutlåtandet och rapporten till 

exploateringsnämnden och stadsledningskontoret för 

kännedom. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 

Sammanträdet ajourneras kl. 18.05 – 18.08. 

 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

sitt förslag. 

 

 

 § 16 
Motion (2015:40) om stombusslinje till Norra 
Djurgårdsstaden 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-10857 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna och 

överlämna miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 
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Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 6 oktober 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S), Rikard Warlenius (V), Lars Jilmstad m.fl. 

(M) och Sabine Pettersson (FP) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) föreslår att nämnden 

beslutar enligt följande: 

 

1 Att tillstyrka motionen. 

2 Att därutöver anföra: 

 

Förvaltningens svar går helt i linje med motionens förslag 

genom att betona vikten av att etablera bra kollektivtrafik i ett 

tidigt skede i stadsplaneringen för att uppnå hållbara 

resandemönster. Vi hoppas nu att den styrande 

vänstermajoriteten inte nöjer sig med att prata om vikten av 

god kollektivtrafik till nybyggda områden utan att de vågar 

fatta konkreta beslut.  

 

Om vi ska klara av att bygga ett hållbart Stockholm, utan 

klimatpåverkan och trängsel, måste vi se till att människor 

inte är beroende av bilen. Då måste kollektivtrafiken finnas på 

plats från första dagen boende flyttar in i nya 

bostadsområden. Därför har Centerpartiet bland annat i 

innevarande budget för 2015 avsatt medel för kommunala 

busslinjer till områden där SL inte klarat av att leverera vad 

som krävs. Det är inte en långsiktig lösning, men behövs akut.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Vice ordföranden Jonas Naddebo (C) reserverar sig mot beslutet 

med hänvisning till sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Lars Jilmstad m.fl. (M) enligt följande: 

 

Vi tycker det är viktigt att nya exploateringsområden har goda 

kollektivtrafikförbindelser redan i ett tidigt skede i syfte att 

göra det enkelt att åka kollektivtrafik redan från början. Vi 

kan inte nog poängtera vikten av en fungerande dialog mellan 

Stockholms stad och Stockholms läns landsting när nya 
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stadsdelar planeras och växer fram. 

 

Stombusslinje 6 är en viktig del i arbetet med att 

kollektivtrafikförsörja Norra Djurgårdsstaden, en stadsdel där 

staden just nu planerar och bygger för 12 000 nya bostäder. 

Vi ställer oss därför bakom möjligheten att titta på en ny 

stombusslinje till området, detta då kollektivtrafiken lokalt i 

området idag är underdimensionerad.  

 

Särskilt uttalande lämnas av Sabine Pettersson (FP) enligt följande: 

 

Förseningar av spårväg citys utbyggnad genom Norra 

Djurgårdsstaden gör att annan kollektivtrafik måste försörja 

området. Förseningen är djupt olycklig det är viktigt att nya 

exploateringsområden har goda kollektivtrafikförbindelser 

redan i ett tidigt skede i syfte att göra det enkelt att åka 

kollektivtrafik redan från början. Resandemönster kan vara 

svåra att bryta. Det är tydligt att det krävs mer av alla 

inblandade parter för att få till en fungerande dialog mellan 

Stockholms stad och Stockholms läns landsting när nya 

stadsdelar planeras och växer fram.  

 

Huruvida man ska använda sig av en "traditionell" stombuss 

eller ha andra lösningar tills dess att en mer hållbar lösning 

kommer till stånd är för oss egalt så länge de leder till att 

kollektivtrafiken både uppfattas som och är en välfungerande 

realitet i området. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i särskilt uttalande från Lars Jilmstad 

m.fl. (M). 

 

 

 § 17 
Remiss av Strategi för säkerställande av vissa 
kommunaltekniska ytor 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2015-11153 

 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna och 

överlämna miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

paragrafen omedelbart. 
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Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 6 oktober 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Jonas Naddebo (C), 

Lars Jilmstad m.fl. (M) och Sabine Pettersson (FP) enligt följande: 

 

En tät stad ställer ökade krav på en effektiv infrastruktur. 

Infrastrukturhantering för vinterväghållning och snöröjning 

aktualiseras särskilt med snörika vintrar som innebär svåra 

utmaningar att hantera stora snömängder. Vikten av att platser 

för vinterväghållning säkerställs blir då särskilt angelägen i 

den fysiska planeringen för att undvika begränsningar i 

framkomligheten.  

 

Nu när staden ska bygga 140 000 bostäder kommer konflikten 

mellan förtätning och kommunaltekniska ytor sannolikt att 

öka. Stockholms stad behöver en långsiktig plan för 

framtidens vinterväghållning. Ytor för snö måste in i stadens 

nuvarande planering samtidigt som staden ska intensifiera 

arbetet med ny teknik i snöhanteringen för att på sikt minska 

behovet av bullriga och ineffektiva ytor för snödeponering.  

 

Vi välkomnar förvaltningens synpunkter om att planera och 

säkerställa platser för att tippa snön. Gällande regelverk för 

sjötippning utgår från dispenser vilket blir ett 

osäkerhetsmoment för stadens trafikplanering samt ett 

administrativt merarbete för berörda förvaltningar. Då 

alternativ till sjötippning saknas i dagsläget samt att 

trafikkontorets provtagningar visar på att sjötippningen tillför 

små mängder föroreningar till miljön anser vi att en långsiktig 

lösning särskilt ska tas fram gällande sjötippning. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i särskilt uttalande från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C), Lars Jilmstad m.fl. (M) och Sabine 

Pettersson (FP). 
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 § 18 
Kemikalier i varor som kommer i kontakt med livsmedel 
Dnr 2015-14455 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

rapporten. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

rapporten för kännedom till besökta butiker, 

Kemikalieinspektionen och till berörda bransch-

organisationer. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 8 oktober 2015. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 19 
Regeländringar för ökad kraft i stadens klimatarbete 
Dnr 2015-13206 
 
Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

rapporten ”Regeländringar för ökad kraft i stadens 

klimatarbete”.  

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att föreslå 

kommunstyrelsen att hemställa hos regeringen om att besluta 

eller föreslå riksdagen om de författningsändringar som framgår 

av förvaltningens tjänsteutlåtande och rapporten. 

 
Handlingar i ärendet 
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 6 oktober 2015. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Jonas Naddebo (C) 

och Lars Jilmstad m.fl. (M) enligt följande: 

 

Vi välkomnar förvaltningens arbete att ständigt förbättra 

stadens klimatarbete. Genom att belysa brister i gällande rätt 

och därmed kunna ge ändringsförslag kan stadens gedigna 

kompetens bidra till att förbättra nationellt och internationellt 

klimatarbete. Stockholms stad ska även fortsättningsvis vara i 

absolut framkant i detta arbete. 

 

Vi vill särskilt understryka vikten av att staden kan ligga i 

framkant gällande hållbart byggande. Den olyckliga 

lagstiftningen med syftet att förbjuda så kallade kommunala 

särkrav har enligt förvaltningen inte fått någon rättslig 

betydelse. Detta är naturligtvis glädjande av många skäl, dels 

att Stockholms stad även fortsättningsvis kan gå före i snålt 

energibyggande, dels att marknaden verkar vara ointresserad 

av att vänta in lågt satta nationella krav. En orosfaktor är dock 

att lagstiftningen skapat förvirring bland såväl byggherrar 

som stadsplanerare. Den felaktiga föreställningen om att det 

råder förbud för bostadsbyggande som går längre än vad 

Boverkets byggregler föreskriver kan komma att påverka 

byggtakten negativt. Likt förvaltningen vill vi därför att 

Stockholms stad föreslår till regeringen att bestämmelsen 

avskaffas. 

 
Ersättaryttrande 

Ulrika Hoff (KD) instämmer i särskilt uttalande från vice 

ordföranden Jonas Naddebo (C) och Lars Jilmstad m.fl. (M). 
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 § 20 
Klimatsmart och innovativ mat, skrivelse från Jonas 
Naddebo (C), Joar Forssell (FP), Ulrika Hoff (KD), 
Katarina Luhr m.fl. (MP), Maria Östberg Svanelind m.fl. 
(S) och Rikard Warlenius (V) 
Dnr 2015-16165 

Beslut 
Skrivelse från Jonas Naddebo (C), Joar Forssell (FP), Ulrika Hoff 

(KD), Katarina Luhr m.fl. (MP), Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) 

och Rikard Warlenius (V) anmäls och överlämnas till 

miljöförvaltningen för beredning. 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

sitt förslag. 

 
 

 § 21 
Förvaltningschefens information 
 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) påminner om att före 

sammanträdet den 17 november 2015 hålls nämndens årliga möte 

med rådet för funktionshinderfrågor, ca kl. 16.30 – 17.00. 

Förvaltningschefen Gunnar Söderholm informerar om kommande 

utbildning om miljösamverkan i Stockholms län. 

Förvaltningschefen Gunnar Söderholm informerar om att ett 

skriftligt svar finns dukat på bordet gällande ordföranden Katarina 

Luhrs (MP) tidigare fråga om hur anklagelserna mot Volkswagen 

om avgasfusk påverkar Stockholm. 

Avdelningscheferna informerar om händelser som skett inom sina 

respektive verksamhetsområden. 

 

 

Vid protokollet 

 

 

 

Lena Mittal 

 


